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V Praze-Lipencích dne 1. srpna 2024

Vyjádření k závěrům CSI ve věci stížnosti rodičů

Vážená paní starostko,

s odkazem na usnesení Radyc. 86/1 ze dne l6. července 2024 předkládám vyjádření školy ke stížnosti,

kterou šetřila Česká školní inspekce na základě podnětu od několika rodičů ve škole dne 13. června 2024

Obecné informace

Školu oslovila společnost Participation Factory, s.r.o s nabídkou programu pro žáky 3.-9. ročníku dne

29. ledna 2024. Informace, které předala paní Renáta Balogh telefonicky, byly na žádost školy zaslány

podrobněji popsané v elektronické verzi. V mailu, který přikládám (viz příloha 1) byl představen celý

záměr společnosti, která se zabývá participačními aktivitami, i konkrétní forma práce s žáky. Přílohou byl

i výstup z podobného programu, který se uskutečnil před časem v berounské škole (z důvodu velkého

rozsahu _ 60 stran —jej nepřikládám, ale dnes jsem odeslala na adresu radni@mclipence.cz).

Cílem programu bylo motivovat děti k zájmu o veřejný prostor. Děti měly být seznámeny s aspekty

městského plánování na příkladu obce, ve které žijí. Měly se zamyslet nad tím,jaká místa v Lipencích

se jim líbí, která místa naopak rády nemají, a co jim v Lipencích chybí.

O nabídcejsme diskutovali během schůzky vedení školy a vyhodnotili jsme ji jako smysluplnou.

Následně jsme o workshopu informovali pedagogy mailem v pravidelném informativním týdeníku, a to

dne 9. února (viz příloha 2). O formě jsme pak diskutovali i na následující pedagogické radě.

Nezaznamenali jsme ani jeden negativní postoj k této aktivitě. Zvažovali jsme, zda akci zorganizovat pro

celé třídy, jak navrhli organizátoři, nebo jen pro zájemce. Výstup byl jednoznačný — pedagogové se

shodli, že téma by mělo obohatit všechny žáky, proto jsme jej naplánovali pro celé třídní kolektivy.

O připravované akci jsem informovala rodiče prostřednictvím Edookitu dne 9. února 2024 (viz příloha 3).

Na zprávu nikdo z rodičů nereagoval, tedy nikdo neprojevil výhrady ani se nedoptával na

Program probíhal ve dnech od 26. do 29. února 2024. Abych si ověřila, že program probíhá tak, jak jsme

se s organizátorem dohodli, zúčastnila jsem se jednoho bloku, dalších dvou bloků se zúčastnila paní

zástupkyně Renata Bolková. Program vedli dva lektoři. Děti pracovaly ve skupinkách a na mapě Lipenců

označovaly místa, která mají rády, posléze místa, která rády nemají, a přemýšlely nad tím, co jim

v Lipencích chybí. Po celou dobu byl přítomen pedagog, tak jak je obvyklé vždy, když program vedou

externí lektoři. Pedagog dohlíží na kázeň a V případě potřeby do programu může i zasáhnout. Ve třídách,

do kterých jsme s kolegyní nahlédly, to nebylo potřeba, protože děti pracovaly se zájmem.
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Výstup z projektu škola obdržela mailem 15. března 2024 zároveň s informací o další akci, kterou V rámci

participace společnost Participation Factory, s.r.o připravila. O interaktivní stezce jsme se dne

9. dubna 2024 zmínili v nepravidelném zpravodaji, kterým škola informuje rodiče prostřednictvím

Edookitu o různých aktivitách (viz příloha 4).

Průběh kontroly

Se Všemi výše uvedenými kroky jsme seznámili inspektorky, které dne 13. června 2024 ve škole řešily

stížnost podanou údajně několika rodiči.

V průběhu šetření jsme reagovali i na doplňující dotazy inspektorek, které vyplývaly ze stížnosti:

. Pročjsme umožnili vstup soukromého subjektu? Workshopy, besedy či interaktivní programy

nenabízí pouze vzdělávací instituce, ale i soukromé subjekty, které často reagují pružně a vyplní

„díru na trhu“ dříve, než aktuální téma nabídne vzdělávací instituce. Při doplnění a zpestření

výuky se spíše rozhodujeme podle obsahu než podle toho, kdo program nabízí.

0 Jak souvisí téma workshopu s RVP? Tematikou života v obci, resp. ve společnosti, se zabývají

např. předměty Prvouka (1 .-3. ročník), Vlastivěda (4.—5. ročník), Občanská výchova

(6.—9. ročník).

0 Proč rodiče nedostali podrobné informace o akci? O plánované akci byli rodiče informováni, ve

zprávě byl celý název společnosti, která projekt realizovala, i informace o tom, že se budejednat

o dvouhodinový workshop. Podrobný popis aktivit obvykle nikdo z organizátorů (ať už

komerčních, nebo vzdělávacích) předem nepředkládá.

. Jakje možné, že výstupy některých žáků byly podepsané? V případech, jako byl tento, mají žáci

možnost vyjadřovat se anonymně. Ve škole je ale obecně vedeme k tomu, aby se za svůj názor

nestyděli a dokázali si jej obhájit. Jsme proto rádi, když možnosti anonymity nevyužijí a pod svůj

názor se podepíší. Vnimáme to totiž jako formu určité vyspělosti a zodpovědnosti, což v dnešní

době plné anonymních komentářů na sociálních sítích a stížností bez podpisu považujeme za

spravne.

Předmětem stížnosti mělo být (dle ústního vyjádření inspektorek) zneužití žáků školy... Názory dětí prý

byly prezentoványjako názor veřejnosti. Je dost pravděpodobné, že stížnost má politické pozadí a je

reakcí na velmi vyhrocenou situaci, která v současné době v obci panuje V souvislosti se změnou

Vlastníků velké části pozemků v katastru ajejich plány na výstavbu. V průběhu akce totiž nikdo

z pedagogů nezaznamenal jakýkoliv náznak nátlaku či ovlivňování ze strany lektorů.

Po skončení kontroly

Obsah stížnosti byl pro nás velmi překvapivý. Po kontrole ČŠI škola kontaktovala organizátora akce

(Participation Factory, s.r.o.), informovala ho o průběhu stížnosti a požádala o zaslání pracovních listů,

které jsme před akcí neviděli. Obratem pani Balogh, která workshopy vedla, zaslala přístup

k dokumentům, ve kterých byl podrobně rozepsán program, prezentace, fotografie z průběhu i výstupy

z jednotlivých tříd (Viz příloha 5 — osnova programu a dále viz přílohy, které byly kvůli velkému rozsahu

dnes odeslány elektronickou cestou na adresu radni@mclipence.cz). Vzhledem k tomu, že přístup na

sdílený disk zaslala V řádu vteřin, je vyloučeno, že by cokoliv upravovala.

Po skončení kontroly jsme se snažili prohledat všechny dostupné zdroje (web, FB) a hledali jsme nějaký

výstup, kde by byly názory dětí prezentovány jako názor veřejnosti, jak zmínily inspektorky. Nic

takového jsme nenašli. Součástí záměru vlastníků pozemků, proti kterému se část veřejnosti bouří, je mj.

i stavba bytových jednotek. V této souvislosti ale zcela jistě nemohly být názory dětí zneužity, protože

ani V jediném výstupu ze 13 tříd, ve kterých program proběhl, nebyla zmínka o bytech. Děti nejčastěji

zmiňovaly, že jim V Lipencich chybí aquapark, skatepark, bikepark, fitko, McDonald’s nebo KFC. Starší

žáci upozorňovali na nutnost zlepšení dopravní situace před školou (zj ednosměmit „esíčko“), nebo

doporučovali vyčištění lesa apod.

Tato zjištění (vč. odkazů na webové stránky, kde jsou výstupy žáků naší školy prezentovány) jsem pár

dnů po kontrole zaslala na ČŠI, která vše založila do spisu (viz příloha 6).
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Absurditu stížnosti dokládá i vyjádření Tomáše Rákose ze společnosti Participation Factory, s.r.o.,

ve které popisuje činnosti společnosti i obsah workshopů a vyvrací možnost jakéhokoliv nátlaku

(viz příloha 7).

Závěr ČŠI

Ceská školní inspekce i přesto vyhodnotila stížnost rodičů jako důvodnou.

Postoj školy

Stále jsme přesvědčeni o tom, že akce měla pro naše žáky smysl. Dozvěděli se, jak funguje plánování

rozvoje obce, zamysleli se nad tim, co se jim V obci líbí i co jim tady chybí. Uvědomili si, že až budou

větší, mají možnost dění v obci do určité míry ovlivňovat a zjistili, jakou formou se tak může dít.

Pokud bychom podobnou nabídku dostali v budoucnu, s největší pravděpodobností bychom se do ní

zapojili znovu. Lépe bychom si ale pohlídali dvě věci:

]. reflexi,

2. sdílení výstupu s rodiči.

Ad 1) Jsem si jistá, že jako třídní učitelka bych po absolvování programu V rámci třídnické hodiny na toto

téma zavedla řeč a s žáky bych se bavila o jejich pohledu a dojmech. Poskytování zpětné vazby,

sebereflexe a upevňování získaných informací je důležitá součást vzdělávání. Možná právě proto, že je to

běžná součást vzdělávání, nezaznělo na žádné poradě pedagogů zcela jednoznačně, že to tak učitelé mají

udělat, že se k tématu mají vrátit na třídnicke' hodině. Věřím, že řada z nich tak učinila, ale je pravda, že

to nemůžeme doložit.

Ad 2) Pokud by se podobná situace opakovala, určitě bychom chtěli výstup rodičům poskytnout dříve,

než to udělal organizátor akce zveřejněním na svých webových stránkách. Ideální by bylo přeposlat

výstup rodičům v den, kdy jej škola obdržela. Snažíme se ale informace pro rodiče spojovat do větších

celků, aby je korespondence ze školy příliš často neobtěžovala. V tomto případě bychom ale

pravděpodobně výstup poslali samostatně a nečekali bychom na termín dalšího „bulletinu“.

Shrnutí

Jsme si jisti, že nedošlo ke zneužití žáků naší školy ve prospěch zájmů soukromé společnosti. Jsme

naopak přesvědčeni o tom, že rodiče, kteří stížnost sepsali, zneužili Českou školní inspekci v boji proti

aktivitám vlastníků pozemku v katastru Lipenců, resp. proti vedení obce.

V Praze-Lipencích dne 1. srpna 2024

 

Jitka Krůtová, ředitelka školy

Přílohy-.

]. mail s informacemi o průběhu plánované akce (1 list)

2. mail s informacemi pro pedagogy (2 listy)

3. zpráva z Edookitu pro rodiče o připravované akci (3 listy)

4. zpráva z Edookitu pro rodiče o další doprovodné akci (2 listy)

5. osnova průběhu workshopů (2 listy)

6. mail s doplňujícími informacemi pro ČŠI (2 listy)

7. mail s vyjádřením společnosti Participation Factory s.r.o. (1 list)
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